
Bez obalu s Kate řinou Kone čnou
Před pár dny vstoupilo v platnost slavné snížení spotřební daně
u pohonných hmot (PH) o 1,50 Kč  na litr. Krok, který Fialova
vláda  slavně  oznamovala  za  přítomnosti  všech  médií  na
tiskové  konferenci  a  který  se  měl  stát  symbolem  boje  nové
vlády s chudobou. Výsledek? Ten asi zvládnete při pohledu na
ceny  u  čerpacích  stanic  všichni  posoudit  sami.  Cena  PH  v
posledních týdnech vzrostla  o tolik,  že se zmíněná sleva na
spotřební dani takřka neprojevila. Občanům ČR, nebo přesněji
jejich peněženkám, se dle očekávání tímto prázdným gestem
neuleví.  Vše tedy dopadlo tak, jak bylo jasné již v době,  kdy

vláda tento krok alá "děláme, že něco děláme" oznamovala. A co se týče cen PH, bude
zjevně ještě hůř. Evropská rada rozhodla o embargu na dovoz ruské ropy, což v praxi
znamená,  že  se EU bude muset  do konce roku odstřihnout  zhruba od dvou třetin
dodávek ropy z Ruska. 
   Po tomto oznámení se ropa dostala na světových trzích na dvouměsíční maximum a
ceny PH podle odhadů porostou i nadále. A jak reaguje P.Fiala na to, že jeho směšné
opatření končí  ve finále absolutním fiaskem? Z jeho vyjádření se zdá, jako by pan
premiér snad žil v nějaké alternativní realitě, když mluví o výborném výsledku. Výborné
výsledky jeho vlády pozorují na stavu svých financí snad všichni Češi a P. Fiala tu
zatím oslavuje kroky, které povedou k dalšímu zdražování? Ačkoliv bude region střední
Evropy včetně  Česka z  ropného  embarga  dočasně  vyjmut,  stejně  se  embargo na
konečné ceně  pro spotřebitele  projeví  i  u  nás.  Zřejmě  jediným způsobem, jak  tuto
masivní inflaci zastavit, je hledání mírového řešení rusko-ukrajinského, či spíše rusko-
amerického konfliktu, kterého ale rozhodně nedosáhneme tím, že se budeme chlubit
množstvím  a  cenou  dodávaného  válečného  materiálu  na  Ukrajinu  a  plácat  se  na
schůzkách po ramenou, jak skvělých výsledků dosahujeme, když necháme peněženky
běžných lidí ještě víc krvácet. P.Fiala nadále spoléhá na to, že konfliktem bude moct
drahotu omlouvat donekonečna, lidé s pochopením válku zasponzorují a ještě mu u
toho snad budou tleskat. Probuďte se už konečně! 
    O  naprosté  nehoráznosti  a  výsměchu  obyčejným  lidem  v  podobě  odměn  pro
představenstvo ČEZu jsme hovořili už minule: Osm členů představenstva energetické
skupiny, jejímž většinovým akcionářem je se 70 % stát, si mezi sebou za loňský rok
rozdělí  135  milionů  korun.  Toho  ČEZu,  který  v horizontu  18  měsíců  zdražil
megawatthodinu  z  1386 na  4919 Kč.  Podívejme se  ale,  jak  to  komentuje  P.Fiala:
„Pokud vím, tak můj předchůdce ve funkci předsedy vlády Andrej Babiš o odměnách
opakovaně mluvil. Předpokládám, že to nastavil v době, kdy byl premiérem, nějak tak,
aby  to  bylo  spravedlivé  a  odpovídalo  realitě.  Pokud  to  neudělal,  tak  to  nechápu,
protože to bylo jedno z jeho velkých témat.“ Aneb já nic, já muzikant, přičemž se Fiala
vlastně přiznává k tomu, že ani neví, jak jsou odměny pro manažery ČEZu nastaveny.
Později  Fiala  ještě  podotkl,  že  "stát  není  jediným  akcionářem,  což  státu  zužuje
možnosti,  jak  chování  ČEZ  ovlivňovat,  protože  je  nutné  respektovat  zájmy
menšinových  akcionářů.  Některé  navrhované  postupy  by  vedly  k  arbitrážím  a
problémům.“ K otázce ČEZu tak P.Fiala přistupuje asi obdobně, jako k otázce míru na
Ukrajině. Hlavně si nerozhněvat nikoho z velkých kluků, do ničeho se raději nepouštět
a nechat platit obyčejné lidi. To je pro pravici vždy nejjednodušší řešení. I kdyby mělo
jít o pouhé gesto v podobě odmítnutí odměn vzhledem k situaci, ve které se finance
většiny Čechů nacházejí, myslím, že v této mimořádné době by takový signál ze strany
představenstva ČEZu byl opravdu na místě. Říkat lidem uprostřed energetické krize
„nedá  se  s  tím  nic  dělat“  a  rozdělovat  si  stamilionové  odměny  za  přihlížení
bezmocného premiéra, který o tom nemá páru, v dnešní době lidi příliš nepovzbudí.
 Věřte tomu, nebo ne, ale v jednom musím dát Petrovi Fialovi za pravdu. Ten systém
skutečně  nenastavil  on,  ale  vláda  Andreje  Babiše  spolu  s ministerstvem  vedeným
Alenou Schillerovou. Jako už poněkolikáté tedy ANO křičí  ve chvíli,  kdy nás pouze
dohnaly výsledky jejich práce. 
  Každoroční  „Vlajkový průvod“  Izraelců  v Jeruzalémě  se zvrhl  v bitky s Palestinci  i
novináři.  Více  než  70 000  Izraelců  si  vlajkovým  průvodem  připomnělo  okupaci
východního  Jeruzaléma  z roku  1967.  Průvod  je  populární  aktivitou  židovských
ultrapravicových extrémistů a osadníků z ilegálních osad na Západním břehu Jordánu.
Podle  americké CNN začali  lidé  v průvodu  urážet  Palestince,  házet  po  nich  různé
předměty,  jako například láhve, tlouct je holemi a skandovat: „Smrt Arabům“. Izrael
považuje východní i západní Jeruzalém za „nerozdělené hlavní město“, ale pro většinu
mezinárodního  společenství  je  východní  Jeruzalém  okupovaným  městem  a  pro
Palestince  je  to  budoucí  hlavního město  jejich  samostatného státu.  Izraelští  vojáci
navíc zastřelili čtrnáctiletého mladíka, což byl během jednoho týdne již druhý nezletilý
Palestinec  zabitý  izraelskými  složkami.  Jeho  bratr  Yazan  sdělil  CNN,  že  Zaid  se
schoval před vojáky v garáži. 
  Je smutným faktem, že česká vláda k těmto nebezpečným krokům, které destabilizují
situaci, mlčí. Mlčí dokonce i ministr zahraničí Jan Lipavský, který se – spolu s celou 
svojí stranou – tak rád ohání lidskými právy. Jeho selektivní přístup ovšem svědčí o 
tom, že mu o ně ve skutečnosti až tak nejde. 

 Pojďme této vládě říct společně DOST! 

K Lidicím mlčí…

Desátý červen, dvaa čtyřicátý:

Poprav čí četě Harald Wiesmann velí.

Jacobi, Rostock, Geschke – známe katy.

Marwedel, Leimer rozkážou, a ť st řelí,

a také Thomsen – a ť je ten tým celý.

Na dvě stě lidí na zahrad ě padne.

Vraždili d ěti – zábrany? Ne, žádné.

Kdo nám dnes o tom n ěco více sd ělí?

Cenzura op ět pevnou rukou vládne.

K Lidicím ml čí lidé vyho řelí.

„Ká Há“ Frank – netvor se zlo činy spjatý,

sleduje s klidem, jak rodiny d ělí.

Šestnáctý červen zna čí další ztráty.

Dvacet šest lidí čeká na ortely.

V Kobylisích pak poradí si s t ěly.

Vraždění bylo totiž zr ůdně snadné,

pamětník mizí, pov ědomí ch řadne,

ve školách cosi zmínit opomn ěli.

Z médií zazní dv ě tři zmínky chladné.

K Lidicím ml čí lidé vyho řelí.

Ravensbrück, tábor, p řipraven byl na ty

ženy, jimž d ěti stv ůry sebrat sm ěly.

V Kulmhofu plakal nejspíš mnohý svatý,

lidické d ěti do plynu šly z cely.

Dnes by se mrtví v hrobech obraceli.

Vrahům se klaní krysy – stoka smrádne,

kde chybí znalost, bují mýty vadné.

Zbyte čně, doufám, lidé nezem řeli.

Vzpomeňme hrůzu – nikdy nezapadne.

K Lidicím ml čí lidé vyho řelí.

Snad nás vše smazat ani nenapadne.

To, co se stalo, bylo mimo řádné.

Eliminovat pam ěť by nám cht ěli.

Skrýt, zapomenout. Nastane noc za dne?

K Lidicím ml čí lidé vyho řelí…                                      Marek   Řezanka

                              80. výročí Lidické tragédie
    Dne 6. června jsme si v osadě Čabárna připomněli  první důsledky atentátu na
říšského protektora Heyndricha.  Do této osady přijeli  v  raních hodinách 4.  června
1942 příslušníci gestapa. Muže vyvlekli z domků na ulici,  naložili je do aut a odvezli
do  Kladna,  kde  GESTAPO sídlilo  a  tam  je  ve  vězení  drželi   až  do  14.6.  Ti  ani
nevěděli,  že  už  Lidice  nejsou,  že  10.6.  muži  byli  zastřeleni,  ženy  vězněny  v
Kladenkém  gymnáziu  a  kde  jim  byly  odebrány  děti.   Pak  byly  převezeny  do
koncentračního tábora. Některé  děti byly  vybrány na poněmčení, ostatní poslány  na
smrt plynem.  
  Na tuto hrůznou událost jsme  opět vzpomínali  u Kladenského gymnázia v pátek
ráno 10. června. Nejdříve pozvaní hosté položili květy v tělocvičně. Zde za nás Míla
Vostrá a E.Vlčková. Na snímku jsou zleva: ředitel Památníku Lidice E.Stehlík, „lidické
dítě“ Pavel Horešovský,ochranka a 1.dáma -paní Ivana Zemanová.
  K  našim  účastníkům na následném  pietním  aktu  LKŽ promluvila  Míla  Vostrá  a
zdůraznila, že by už neměly být žádné války v kterých umírají muži, ale že nejvíc trpí
ženy, protože umírají i děti. si společně s členkami LKŽ. V 10 hodin proběhl pietní akt
ve Skanzenu MAYRAU. 
   V neděli 12. června byl v pietním území Památníku Lidice pietní akt, kde zástupci
vlády,  parlamentu ČR, velvyslanectví,  politických a společenských organizací, ale i
některých měst a obcí, položili na hrob Lidických mužů věnce a kytice.
   Zástupci středočeských OV  KSČM položili rudé kytice ke zdi Horákova statku. 
  Červené růže k soše Žena s růži položily předsedkyně RR LKŽ Květa Šlahúnková,
předsedkyně Středočeské rady LKŽ Alena Grpspičová a za OV KSČM a LKŽ  Kladno
Míla Vostrá a Eva Vlčková. Pak ženy z LKŽ přešly s sousoší dětí, kde položily bílé
kytice.                                                                                            Nyš. Foto St:Pítr
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Skupina bratří Mašínů. Vrazi, oběti nebo hrdinové?
Ve víru  sou časného d ění  se  někte ří  snaží  upravovat  minulost.
Z obětí  se začínají d ělat vrazi, z vrah ů  oběti.  Nejinak je tomu v
případu dávno kontroverzním – skupiny brat ří Mašínů. Jedni je
považují za hrdiny, další za sprosté vrahy.
Nedávno se v této věci vyjádřil i herec Jan Nedbal, který bude hrát ve
filmu  o  skupině  bratří  Mašínů.  Že  by  se  tímto  postupem  začal
legitimizovat  třetí  odboj,  který  neexistoval?  Pravděpodobně.  Bratři
Mašínové  na  našem  území  totiž  operovali  na  začátku  50.  let  20.

století, kdy bojovali proti tehdy ustavenému novému režimu. Jednalo se o dobu, která
byla  prodchnuta  špionážemi,  nepřátelstvím  dvou  bloků.  Netvrdím,  že  se  jednalo  o
idylku. Přeci jen bylo několik málo let po válce a společnost se vyrovnává s traumatem
druhé světové války. Nepřátelé a kolaboranti byli snad všude.
V Lošanech na Kolínsku, kde Zdena Mašínová vlastní statek, má vzniknout Památník
tří  odbojů.  Tento  památník  má  připomínat  protirakouský,  protinacistický  a
protikomunistický odboj. Zejména historici (nebo snad hysterici?) z Ústavu pro studium
totalitních režimů účelově vykládají a upravují dějiny takovým způsobem, aby se jasně
ukázalo,  že  ať  doba  Rakouska-Uherska,  nebo  ta  po  únoru  1948  byla  jen  dobou
temnou, špatnou. Na čem se snad všichni shodneme, tak doba nacistické okupace
byla nejhorší dobou pro naše národy.
Jediné, co se sluší v této souvislosti připomenout je, že bratři Mašínové byli skutečně
vrazi. Zavraždili totiž strážmistra Honzátka a poté zabili několik lidí v Německu. To jsou
hrdinové?  Takové  lidi  chce  pan  herec  Nedbal  a  další  lidé  z  Ústavu  pro  studium
totalitních režimů nebo naší vlády obhajovat?
Hrdina byl Josef Mašín, který byl v odboji za druhé světové války. Pokud se ale někdo
chce obhajovat, že zde byl nějaký protikomunistický odboj, respektive třetí odboj, tak
evidentně nezná historii. Odboj se typicky vede v nějakém válečném konfliktu, tak jako
za obou světových válek. Nejsem si vědom, že by nějaká horká válka byla na našem
území po roce 1948? Pouze zde existoval uměle vytvořený konstrukt Studené války. Z
této logiky nemohou být bratři Mašínové bráni jako odbojáři.
Podívejme se  na  jeden  zajímavý myšlenkový  experiment:  když  budu  bojovat  proti
současnému režimu a to i za cenu nějakých zločinů, například pozvednu zbraň, a to
jen proto, že se současným systémem nesouhlasím, tak budu někdy v budoucnu také
označen  za  odbojáře?  Je  to  stejná  logika  jako  v případě  bratří  Mašínů,  akorát
posunuta do jiného systému. Možná se v budoucnu dočkáme jiných ikon minulosti,
protože zcela jistě »někdy« dojde ke změně systému. Chápu, že doba po roce 1948
nebyla zrovna růžová,  hlavně  v  50.  letech,  ale účelově  překroutit  dějiny dle vítězů
umělého konstruktu studené války, je opravdu tristní a jedná se o ryze tendenční věc.
Už  tři  desítky  let  se  vyrovnáváme  se  svoji  vlastní  minulostí.  Neustále  jsme
konfrontováni s tím, že minulost byla špatná a je hodná odsouzení. Historici nám mají
minulost  předkládat  takovou,  jaká byla.  Jinak  je  vytváření  jakýchkoliv  alternativních
minulostí  ryze  účelové,  aby  se  nastupující  systém  obhájil  ve  vztahu  k minulosti.
Typickým příkladem je právě  snaha vytvořit  památník  na  Mašínově  statku,  kdy na
jedné straně  zde  máme nevraživost  vůči  osvoboditelům a jejich  památníkům a  na
straně  druhé je zde snaha vytvořit  novodobý památník,  který chce minulost vyložit
v logice vítězů  studené války.  V celé věci vidím jen účelovost,  protože vzít  do ruky
zbraň a zabít nevinného člověka v jakékoliv době, je prostě vraždou. Na tom nikdo nic
nezmění. Nebo je tomu snad jinak?                          Jan Klán, iportál24.cz

 Analýza.  Volby op ět  vyhraje  ANO,  najde  ale  spojence?
Sněmovna v sou časném složení sice pracuje  p řes půl roku, vládní koalice už ale
dokázala,  kam skute čně  oproti  volebním  slib ům sm ěřuje.  Lidé   už  mají  dost
času, aby zhodnotili, zda volili ve svém zájmu. A mn ozí  už p řehodnocují.
  Například  podle  průzkumu společnosti  SANEP by se  nyní  dostaly  do  Sněmovny
pouze čtyři  strany. Nikoliv překvapivě by vyhrálo hnutí  ANO se ziskem 30,1 %, což
představuje oproti dubnu tohoto roku nárůst o dva procentní body. Na druhém místě by
nyní skončila ODS, a to se ziskem 19,6 %. Zde si tak ODS pohoršila oproti dubnu o
0,2 procentního bodu – podle SANEP je důvodem to, že se vládě nedaří uklidnit stále
rostoucí obavy obyvatel České republiky spojené s prohlubující se inflací, zdražováním
či  nebývalým  nárůstem  cen  energií.  ODS pak  pravděpodobně  neklesá  o  dost  víc
jenom proto, že přebírá voliče od svých vládních koaličních partnerů, a to především
od starostů.Třetí pomyslnou příčku by v nynějších hypotetických volbách do Sněmovny
obsadilo hnutí  SPD, a to se ziskem 14,3 %, což znamená oproti  minulému měsíci
nárůst preferencí o 1,4 procentního bodu.Čtvrtým politickým subjektem, který by se v
květnu dostal do Sněmovny, je hnutí STAN, a to se ziskem 7,8 %. Oproti výsledkům
dubnového  měření  by  si  toto  hnutí  pohoršilo  o  0,9  procentního  bodu.  Klesající
preference  Starostů  a  nezávislých  zjevně  podle  SANEPu  souvisí  i  s  řadou
nepříjemných kauz, které od voleb neustále podkopávají důvěru voličů tohoto hnutí.
   No, a to je vše, podle průzkumu by ostatní subjekty zůstaly za branami Sněmovny.
Těsně by se tam nedostali Piráti se ziskem 4,6 %, což je oproti minulému měsíci další
pokles, i když pouze o 0,2 procentního bodu. KDU-ČSL by pak skončila se ziskem čtyř
procent, Svobodní s 3,6 % a TOP 09 s 3,3 %. Strana zelených a ČSSD by nyní získaly
shodně 2,3 %, přičemž do pr ůzkumu nebyla zahrnuta KS ČM ani Přísaha  Roberta
Šlachty.Co tedy ale tento pr ůzkum říká podle analýzy iportaL24.cz o jednotlivých
stranách? Poj ďme se na n ě podívat postupn ě:
· ANO –  A.Babiš,  pokud tedy bude stále  v čele strany (nebo chcete-li  hnutí),  volby
vyhraje. Vyhrál je ve skutečnosti i posledně, i když to nakonec nestačilo. Lidé z jeho
hnutí už každopádně prostoupili všechna patra politiky, a má tak velké zázemí. Ztratil
sice kvůli opatřením za doby covidové, současná vládní koalice ale očividně dělá vše
pro to, aby ho překonala. Každopádně bude Babiš potřebovat partnera. Může to být na
hraně,  ale nevypadá to zatím na to, že by »trhnul« ve PS většinu. Mnohé už ukáží
blížící se volby do zastupitelstev obcí a do Senátu.
·  Pětikoalice – zcela úmyslně zde jednotlivé strany, tedy ODS, STAN, TOP-09, Piráty
a KDU-ČSL nerozdělujeme. I přes občasné mediální půtky totiž všechny z nich vědí,
že  samostatně  by  si  ani  neškrtly  –  možná  krom  ODS,  která  je  prolezlá  v mnoha
strukturách, ale ani její  voliči  nyní nejsou z jejího počínání v sedmém nebi.  TOP-09
prožila  zajímavý zlom, ale na to,  že byla  účelově  vytvořena pouze kvůli  prosazení
církevních restitucí, se drží překvapivě dlouho. KDU-ČSL sice zrovna netáhne, ale oni
vědí, jak se vracet, stačí, aby ostatní škodili ještě víc než oni. To Piráti se zatím těžko
vzpamatovávají ze šoku, jak se jim ztenčil poslanecký klub, pokouší se však nedat nic
znát, navíc ovládají Prahu a internet – v současné době ale ani tím nezískávají. STAN
je samo o sobě zajímavá entita. Ta se jen tak neztratí, sice se zaštiťují tím, že jsou to
»starostové« – ale těch tam zrovna moc není; a »nezávislí« – takový tam není nikdo.
Jenže na plakátech to vypadá dobře. Jich se zase někdo brzy ujme. Každopádně nyní
z pětikoalice  ztrácejí  všichni  a  někteří  se  už  asi  do  Sněmovny  nepodívají.  Hezké
řečičky a padnoucí saka nezakryjí skutečné činy.

· SPD – Tomio  Okamura a  jeho tým je  takový zvláštní  černý kůň  české politiky.
Navenek se zdá, že vlastně  vše – od přílivu uprchlíků/migrantů,  posílání  peněz do
zahraničí, Evropské unie, podpory Ukrajiny a vlastně fakticky všeho, co zrovna dělá

vláda,  kritizují.  A právě  tím  mnoha lidem  mluví  z duše,  takže  čím  víc  bude naše
současná vláda protilidová – a to pravděpodobně bude – tím víc bude SPD stoupat.
Bohužel,  neustálou  pomlouvačnou  kampaní  si  tato  strana  již  dříve  zavřela  dveře
k možným koalicím, a tedy i k vládnutí. Nabízí se, jestli to náhodou nebylo cíleně…
·Svobodní  – Toto hnutí je svým způsobem velmi zajímavý podnik. Na rozdíl od SPD
totiž vystupuje skutečně proti EU a odmítá její struktury. V současné době potenciál
mít může. Mění se toho hodně a plno lidí to bude bolet, přičemž z většiny je na vině
EU. Otázka je, zda tu lidé skutečně chtějí divoký, byť nezávislý kapitalismus.
·  ČSSD a KSČM – Tyto dv ě strany, a ť si kdo chce, co chce, říká, udržely Andreje

Babiše v »sociálních mezích«. Vždy ť Babiš sám mnohokrát prohlásil, že by to
dal nejradši do kupy s ODS, ta ale kv ůli antikampani na n ěj  to s ním prost ě
táhnout nemohla. Výpadek t ěchto dvou stran ze Sn ěmovny je citelný, tém ěř

milion voli čů totiž nemá své zastání. Samoz řejmě se nabízí varianta, že by tyto
strany  mohly  kandidovat  spole čně,  ale  na  centrální  úrovni  je  zde  mnoho
zásadních rozpor ů, a to p ředevším v p řístupu k zahrani ční politice. Co se ale
komunální politiky tý če, rozdíly se postupn ě stírají.
· Zelení  –  Tato strana docela  v průzkumu překvapuje.  Zdála se už téměř  mrtvá,
jelikož její  voliče absorbovali  Piráti.  Jejich politika ale  očividně  nakonec nahnala
zelené voliče zpět do lůna přírody.

·Přísaha – Zde se pouze ukáže, jestli tento projekt byl myšlen vážně.  Účel ale už
nejspíš  splnil  –  ve  volbách těch pár  procent  »vlasteneckým« stranám sebral,  což
mohlo znamenat víc,  než se ve skutečnosti  zdá. Každopádně,  ať  už tento projekt
bude pokračovat, nebo ne, pár podobných se zase chvíli před volbami jistě vynoří…
Zatím jen hudba budoucnosti…
V současné době předčasné volby příliš nehrozí. To by se muselo stát opravdu něco
závažného, protože 5koalice moc dobře ví, že dosáhla v minulých volbách Pyrrhova
vítězství. Bude se tak, i přes jakékoliv neshody, držet zuby nehty. Svou roli pak hodně
sehraje i  volba prezidenta,  i  to je ale zatím hudba budoucnosti,  stejně  jako vývoj
situace na Ukrajině, skutečná míra inflace a dopad sankcí vůbec. Je toho tedy ještě
hodně  před námi, co bude rozhodovat. Každopádně jedno je ale jisté – současná
koalice svým působením rozhodně prestiž nezískává.            Tomáš Cinka, iportál24

JOSEF  BONDY A JEHO RODINA
  Z poválečných hrůz 1.světové války se průmyslové Kladno brzy zotavilo a začalo
prosperovat. Příjmy dělníků v těžkém průmyslu stoupaly a tím stoupala i jejich životní
úroveň.  Město  se  začalo  rozrůstat.  Zlepšující  se  ekonomická  situace  podpořila
poptávku po zboží a tak se začaly zvyšovat i zisky obchodníků. Ti začali rozšiřovat
svůj  sortiment,  upravovali  a  opravovali  prodejní  plochy  a  začali  přistavovat  nové
domy.  Jen hospodářská krize na přelomu 20. a 30. let tento trend načas zpomalila,
avšak poté nastartovaný hospodářský růst pokračoval až do roku 1939.
  Úspěšným židovským podnikatelem byl např. Josef Bondy, který vlastnil obchod se
železářským zbožím (na dnešní ulici Gen.Klapálka). Jeho firma natolik prosperovala,
že musel přestavět celý dům a prodejní plochy. Přestavbu navrhl známý kladenský
architekt  V.Procházka  ve  funkcionalistickém  stylu.  Vznikl  objekt,  ve  kterém  byly
propojeny prodejní  plochy  se  soukromými  místnostmi  v patře.  Celý  objekt  v sobě
zahrnoval ještě rozsáhlý dvůr. Přestavba byla kolaudována 11.března 1932.
  Bondy  se  svou  ženou  Adélou  (rozenou  Weisensteinovou),  se  kterou  oženil
22.10.1922 v Praze, získali v roce 1933 domovskou příslušnost v Kladně. Měli spolu
dvě dcery Editu a Gentrudu. 
  Bondy byl zastupitelem města Kladna v době, kdy by,l dvěma studenty průmyslovky,
v červnu  1939  zastřelen  německý  strážmistr  W.Kniest.  Se  všemi  zastupiteli  i
starostou  Fr.Pavlem byl  Bondy zatčen. Jako žid nebyl  nikdy propuštěn a za blíže
neznámých okolností v roce 1942 zavražděn v Buchenwaldu.
  Dcera Edita studovala (1935-39) s vyznamenáním na kladenském reálném gym-
náziu, které musela opustit 1.9.1939. Stejně tak její sestra Gentruda, která byla teprve
v tercii. (Vládní nařízení 136/1939)
  Obě pak, s matkou  Adélou,  byly donuceny 29.5. 1941 odejít do Prahy. Tam žily
v Mikulandské ulici 3,  až  do zařazení do transportu AAs-Praha, dne 20.7.1942 do
Terezína, následně transportem Bx 22.10. 1942 byly odvezeny do Treblinky. Všechny
tři tam zahynuly.
   Dne  8.května  2022  byly  vsazeny  do  chodníku  před  obchodním  domem Bondy
pamětní  mosazné destičky - Kameny zmizelých. Připomínají  oběti  holocaustu, zde
rodinu velkoobchodníka J.Bondyho. 
  O  jejich  životech  i  historii  železářství  nám  zde  pověděla  kladenská  historička
Dr.Irena Veverková.  Paní  Mgr.  Gabriela  Havlůjová,  zástupkyně  statutárního města
Kladna,  následně  položila  k  pamětním  kamenům  věneček.  Pak  jsme  se  rozešli,
protože počasí nám vůbec nepřálo – lilo.
 Obchod Bondy patří dodnes mezi největší železářství v Kladně i okolí.      Jiří Kůstka

                 Opáčko z dějepisu 18 B
Přivezl si sebou titul moravský markrabě a dal se do práce. Získával peníze kde se
jen  dalo.Vykupoval  zastavené  hrady,  začal  s  rekonstrukcí  pražského  hradu.  Roku
1344 tam už uvítal svou krásnou choť, Blanku i s celým dvorem a jeho nádherou, což
způsobilo rozpaky. Raději  poslal všechny dvořany zpět.  Roku 1335 se mu narodila
dcera Markéta. Otec se podruhé oženil. Jemu i šlechtě se zdálo, že Karel jedná příliš
samostatně.  Dokonce před ním musel uprchnout, do Tyrol se dostal přes Jadran, kde
jeho loď přepadli piráti. Karel se lstí  zachránil. Nakonec došlo k rodinnému smíru,
roku  1339  se  mohl  vrátit  Karel  do  Prahy  a  pokračovat  v  ozdravování  země.
Podporoval  ho i  jeho přítel,  nový papež Klement VI.  V roce 1341 Jan slavnostně
vyhlásil Karlovo nástupnictví, které bylo posléze naplněno. Korunovaci v roce 1347
vedl  poprve v dějinách český arcibiskup Arnošt z Pardubic. Ještě  s  otcem položili
základy  gotické  katedrály  sv.  Víta,  sám  už   založil  roku  1348  univerzitu,  nechal
vybudovat kamenný most, velkoryse založil Nové město, Praha se stala středověkým
velkoměstem.  Zbudoval Karštejn a řadu dalších věcí zlepšil.  Z Čech vytvořil  stát,
kterému se od té doby začalo říkat Země koruny České. To vše stvrdil generální sněm
panovníka se šlechtou, byla obnovena starší privilegia a zakotven vztah země k říši.
Dne 17. 6.1349 byl ve Frankfurtu zvolen jednomyslně králem, korunován tradičně byl
v Cáchách. V osobním životě to nebylo dobré. Velká láska Blanka zemřela, zůstala po
ní dcera Kateřina. Sňatkem s dvacetiletou Annou Falckou  (1329-53) získal věnem
Horní Falc. Syn Václav však ve dvou letech zemřel, o rok později i Anna.  Sám císař
se jen těžce zotavoval ze zranění, které utrpěl v rytířských hrách. Navíc, (1348-49),
vypukl mor v celé Evropě.  Kdo je vinen? Jistě  židé. Kaňkou v životopise je, že v
Německu nezabraňoval pogromům, navíc z nich těžil. V Čechách, zejména v Kutné
Hoře to nedovolil, židé byli zdrojem příjmů. Karel stále neměl dědice a proto si vzal?
Elišku, Annu nebo Markétu? To se dozvíte příště.    PH
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